

А

ДИПЛОМАТИЧЕСКИЙ ЕЖЕГОДНИК 2012

*Посвящается
региональному сотрудничеству
в условиях глобализации*

Издательство «Весь Мир»
Москва
2013

А

УДК 327(100)(082.1)
ББК 66.4(051)
Д 46

Редакционная коллегия:

Е. П. Бажанов

(главный редактор),

А. В. Лукин (зам. главного редактора),

Ю. Е. Фокин (зам. главного редактора),

П. А. Развин, П. Г. Кабанен, В. Г. Поляков

Д 46 **Дипломатический ежегодник – 2012.** Сборник статей. Коллектив авторов. – М.: Издательство «Весь Мир», 2013. 380 с.

ISBN 978-5-478-01219-9

Центральной темой «Дипломатического ежегодника – 2012» является роль и место регионального сотрудничества в условиях глобализации. При этом учитываются юбилейные даты ряда региональных организаций (20-летие Баренцева и Балтийского сотрудничества, 10-летие ШОС), крупные мероприятия в рамках БРИКС, АТЭС, АСЕАН, ЧАЭС, латиноамериканских организаций. Освещается широкий круг актуальных международных проблем, различные аспекты внешней политики России.

Рассказывается о роли российской дипломатии в обеспечении победы в Великой Отечественной войне в связи с 70-летием битвы на Курской дуге.

В ежегодник включены выступления государственных и общественных деятелей, статьи ученых и дипломатов.

Издание предназначено для специалистов в области международных отношений и для широкого круга читателей.

УДК 327(100)(082.1)

ББК 66.4(051)

Ответственные за выпуск:

Н. Н. Кирюшкина, Ю. В. Алексеева

ISBN 978-5-478-01219-9 © Дипломатическая академия МИД России, 2013
© ИАМП ДА МИД России, 2013

...

Ä

DIPLOMATIC YEARBOOK 2012

VES MIR Publishers
Moscow
2013

Editorial Board:

E. P. Bazhanov

(Editor-in-Chief)

A. V. Lukin (Deputy Editor-in-Chief)

Yu. E. Fokin (Deputy Editor-in-Chief)

P. A. Razvin, P. G. Kabanen, V. G. Polyakov

Д 46 **Diplomatic Yearbook – 2012.** Collected articles / Group of authors. – Moscow: VES MIR Publishers, 2013. 380 p.

ISBN 5-7671-0059-4

The central theme of «Diplomatic Yearbook – 2012» is the role and place of regional cooperation in the conditions of globalization. It takes into account the jubilee dates of a number of regional organizations (20th anniversary of the Barents and Baltic cooperation, 10 years of the SCO), large events within the frameworks of the BRICS, the APRC, the ASEAN, the BSEC and some Latin American associations. A wide range of topical international issues and various aspects of Russia's foreign policy are covered.

The role of our country's diplomacy in bringing about the victory in the Great Patriotic War in connection to the 70th anniversary of the Battle of Kursk is shown.

The Yearbook includes presentations of statesmen and public figures and articles by scholars and diplomats.

The issue is addressed to experts in the field of international relations and to a broad general reading audience as well.

ISBN 978-5-478-01219-9 © Diplomatic Academy, MFA, Russia, 2013
© Institute for Contemporary International Studies,
DA, MFA, Russia, 2013

СОДЕРЖАНИЕ

РАЗДЕЛ I

АКТУАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ СОВРЕМЕННОГО МИРА

<i>С. В. Лавров.</i> Мир в эпоху перемен: приоритеты внешнеполитической деятельности Российской Федерации.....	13
<i>В. Г. Титов.</i> 20-летний юбилей Совета Баренцева/Евроарктического региона	25
<i>К.-Ж. Токаев.</i> Выступление на торжественном мероприятии, посвященном Дню Дипломатической академии МИД России. Москва, 14 февраля 2013 г.	31
<i>К. К. Долгов.</i> О ситуации с обеспечением прав человека в мире: взгляд уполномоченного МИД России по вопросам прав человека, демократии и верховенства права	40
<i>А. В. Лукин.</i> Публичная дипломатия: государственная пропаганда или гражданская инициатива?	57
<i>В. Н. Лихачев.</i> Дипломатия России: парламентское измерение	87
<i>А. Н. Панов.</i> Интеграция России в АТР: перспективы 2012–2020	97
<i>Ли Хуэй.</i> XVIII съезд КПК и направления развития внутренней и внешней политики	111
<i>Б. А. Акаева.</i> Китай после XVIII съезда КПК: достижения, проблемы и стратегия дальнейшего развития.....	131
<i>Е. Н. Корендясов.</i> БРИКС и Африка: потенциал партнерства и взаимодействия	156
<i>Е. Г. Пономарева, Г. А. Рудов.</i> Методология «арабской весны» как вызов внешней политике России	189
<i>Т. Г. Авдеева.</i> «Зелёные» ориентиры Мексики: опыт природоохранной и климатической политики страны.....	210

<i>Л. Е. Гришаева.</i> Россия и страны БРИКС в условиях мирового финансового кризиса	233
<i>Б. Б. Логинов.</i> Неоптимистические размышления о роли среднего класса в мировом развитии.....	260
<i>Ал. А. Громько.</i> Британия в кризисе	275
<i>В. М. Богомазов.</i> Папа Римский Бенедикт XVI и традиционные ценности человечества.....	285
<i>Е. Э. Янюк.</i> Проблемы международно-правового инструментария по вопросам концепции «устойчивого развития»	314
<i>Ю. В. Курносков, А. Л. Зименков.</i> Информационно-аналитическое обеспечение принятия решений в области дипломатической деятельности на базе ситуационных центров	319

РАЗДЕЛ II

ДИПЛОМАТИЯ: ИСТОРИЯ И СОВРЕМЕННОСТЬ

<i>Г. Л. Розанов.</i> Сталинградская битва – коренной поворот во Второй мировой войне	331
<i>П. В. Богомолов.</i> Ронни и Мэгги: что скрывалось за их дуэтом? (Записки журналиста-международника)	338
<i>К. И. Угланд.</i> Некоторые вопросы в истории российско-норвежской торговли (от эпохи викингов до более поздних дней)	354

РАЗДЕЛ III

В ДИПЛОМАТИЧЕСКОЙ АКАДЕМИИ МИД РОССИИ

<i>В. И. Якунин</i>	371
<i>А. Н. Пахомов.</i> Олимпийские игры в Сочи: курс на обновление курорта.	373

CONTENTS

PART I

TOPICAL PROBLEMS OF CONTEMPORARY WORLD

<i>S. V. Lavrov</i> . The World in the Era of Change: the Foreign Policy of the Russian Federation	13
<i>V. G. Titov</i> . 20th Anniversary of the Barents Euro-Arctic Council.....	25
<i>Kassym-Jomart Tokaev</i> . Keynote Address at the Ceremony Marking the Day of the Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of the Russian Federation, Moscow, 14 February 2013.....	31
<i>K. K. Dolgov</i> . On the Current State of the Protection of Human Rights in the World: a View from the Special Representative of the Russian Ministry of Foreign Affairs on Human Rights, Democracy and the Rule of Law	40
<i>A. V. Lukin</i> . Public Diplomacy: State Propaganda or Citizens' Initiatives?	57
<i>V. N. Likhachev</i> . Russian Diplomacy: the Parliamentary Dimension	87
<i>A. N. Panov</i> . Integration of Russia into the APR: Prospects for 2012–2020.....	97
<i>Li Hui</i> . The 18th Congress of the CPC and the Development of Domestic and Foreign Policy.....	111
<i>B. A. Akaeva</i> . China after the 18th Party Congress of the CPC: Achievements, Concerns and Strategies for Further Development.....	131
<i>Ye. N. Korendyasov</i> . BRICS and Africa: Potential for Partnership and Cooperation	156
<i>E. G. Ponomareva, G. A. Rudov</i> . Methodology of the «Arab Spring» as a Challenge to Foreign Policy of Russia.....	189
<i>T. G. Avdeeva</i> . Mexico's «Green» Guidelines: The National Experience in Environmental Protection and Environmentalism	210

<i>L. E. Grishaeva.</i> Russia and BRICS in the Context of the Global Financial Crisis	233
<i>B. B. Loginov.</i> Non-Optimistic Ruminations on the Role of the Middle Class in the World Development.....	260
<i>Al. A. Gromyko.</i> Britain in Crisis	275
<i>V. M. Bogomazov.</i> Pope Benedict XVI and Traditional Moral Values	285
<i>Ye. E. Yanyuk.</i> Issues of International Law in Dealing with «Sustainable Development».....	314
<i>Yu. V. Kurnosov, A. L. Zimenkov.</i> Informational and Analytical Support to Diplomatic Decision-Making (on the Basis of Experience with Situation Centers).....	319

PART II

DIPLOMACY: HISTORY AND THE PRESENT

<i>G. L. Rozanov.</i> The Battle of Stalingrad – the Crucial Turning Point of the Second World War.....	331
<i>P. V. Bogomolov.</i> Ronny and Maggy: What Was Hidden behind Their Duet? (an International Journalist’s Notes).....	338
<i>K. I. Ugland.</i> Some Issues in the Field of Russo – Norwegian Commerce (from the Viking Period to Later Years).....	354

PART III

**AT THE DIPLOMATIC ACADEMY
OF THE MINISTRY OF FOREIGN AFFAIRS OF RUSSIA**

<i>V. I. Yakunin</i>	371
<i>A. N. Pakhomov.</i> Olympic Games in Sochi: the Course to Renovate the Resort	373

DIPLOMATIC YEARBOOK 2012

БЕСЬ
МИР